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Unavictòria parcial
4 La Generalitat invertirà 10 milions per
erradicar l’amiant del conjunt de Catalunya

4Des de Cerdanyola celebren l’anunci, però 
també alerten que faran falta molts més diners pàg 3
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PROBLEMA DE FA ANYS pàg 16
Ripollet, amb l’alcalde Osuna
al capdavant, reclama al Govern
solucions per als talls de llum

FUTBOL pàg 20
Nils Puchades (Cerdanyola FC):
“Com a jugador has d’intentar
aïllar-te de l’aspecte emocional”

A FONS pàgs 12 i 13
El poder dels algoritmes
condiciona diàriament 
les nostres vides

BARBERÀ pàg 14

El municipi celebra
Nadal amb més de
cinquanta propostes

CERDANYOLA pàg 10

Pas decisiu per tirar
endavant l’Alba II 
amb un nou sincrotró
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En Portada

CERDANYOLA4Cerdanyola en-
cara està lluny de ser una ciutat
lliure d’amiant. Almenys així ho
defensen els afectats per aquest
material, tot i que la Generalitat
ha anunciat que els pressupos-
tos del Govern pel 2023 inclou-
ran un fons de 10 milions d’eu-
ros per retirar l’amiant a Cata-
lunya. Una notícia que la ciutat
celebra, en ser la zona zero del fi-
brociment, i que anirà acompa-
nyada de la creació d’una ofici-
na per l’erradicació de l’amiant,
de l’execució del Pla Nacional per
l’Erradicació de l’Amiant i d’una
llei al respecte. Encara que des de
la Taula de l’Amiant municipal i
des de l’Associació de Víctimes
Afectades per l’Amiant a Cata-
lunya (AVAAC) consideren que
cal anar més enllà.

“Tot el que siguin inversions
per retirar l’amiant, benvingut si-

gui”, diu Fernando Saavedra,
membre de la Taula i de l’A-
VAAC, a Línia Vallès. “Ara bé, tot
i que 10 milions sembla molt, no
seran suficients perquè treure
aquest material costa molts di-
ners”, lamenta. I més a ciutats

com Cerdanyola, on “tota la zona
de la Fàbrica Uralita, a la fronte-
ra amb Ripollet, concentra grans
quantitats d’amiant”, detalla Saa-
vedra, que a la vegada considera
que “falta definir com es farà
aquesta inversió” i, en especial, si
s’actuarà en edificis públics o

també en privats, que és “on més
fibrociment hi ha, ja que la ma-
joria de particulars no poden as-
sumir el cost de treure’l”.

DEMANEN MÉS RECURSOS
Precisament, aquestes declara-
cions van en la línia del que diuen
la Federació d’Associacions Ve-
ïnals de Barcelona i els Jubilats
de Macosa–Alstom Afectats per
l’Amiant, que pensen que les
mesures “van en la bona direc-
ció”, però que “ni de lluny” per-
metran treure “els 4,2 milions de
tones de fibrociment que hi ha a
Catalunya i que la Unió Europea
demana eliminar abans de deu
anys”. Per això, demanen la im-
plicació de “les màximes repre-
sentacions de totes les adminis-
tracions”. Un pas que consideren
necessari per poder erradicar
aquest material, que durant tants

anys es va utilitzar en la indústria
i en la construcció per les seves
propietats aïllants i en especial
pel seu baix cost.

UNA PARTIDA “INICIAL”
Per la seva banda, però, el pre-
sident de la Generalitat, Pere
Aragonès, ha respost els afectats
i ha detallat que els 10 milions
són una partida “inicial”, a l’es-
pera que diversos departaments
de la Generalitat també posin re-
cursos. Tot plegat mentre el Go-
vern ja ha començat a treballar
per crear l'estratègia que seguirà
per erradicar l'amiant a Catalu-
nya, determinant les principals
línies i actuacions i valorant to-
tes les problemàtiques que es po-
den trobar a l’hora de treure’l, tal
com ha informat el mateix Ara-
gonès. Una feina que els afectats
valoren positivament, encara

que Saavedra considera que “a
nivell privat s’haurien de co-
mençar a donar subvencions ja
per treure l’amiant i a nivell pú-

blic s’hauria d’accelerar tot molt
més, ja que l’amiant s’està traient
a un ritme molt lent”.

Unbatalla a llarg termini
» La Generalitat ha anunciat que invertirà 10 milions d’euros per erradicar l’amiant a Catalunya
» Des de la Taula Municipal de l’Amiant valoren positivament el pas, però demanen més diners

La Fàbrica Uralita de Cerdanyola concentra grans quantitats d’amiant. Foto: Norma Vidal/ACN

“Tot i que 10 milions
sembla molt, no serà
suficient”, diuen des 
de la Taula de l’Amiant

L’AMIANT I 
EL CÀNCER

4L’amiant està classificat
com a cancerigen per l'Or-
ganització Mundial de la
Salut (OMS) perquè pot
causar càncers de pulmó,
de laringe i d’ovari, entre al-
tres afectacions. De fet,
l'OMS calcula que la meitat
de les morts per càncer
d'origen laboral són cau-
sades per l'amiant.
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La lupa

Si algun tret ha definit l’estratègia d’Esquer-
ra Republicana la darrera dècada ha estat la
voluntat de sumar al projecte republicà sen-
sibilitats i persones provinents d’altres espais

polítics. La resposta de l’Estat espanyol al procés de
reforma estatutària que van posar en marxa els go-
verns progressistes a Catalunya la primera dècada
d’aquest segle va afavorir notablement aquest tràn-
sit de capital polític cap a les files republicanes. Eren,
en bona part, persones que van haver de renunciar
al seu propòsit de regenerar l’Estat espanyol un cop
van xocar amb un immobilisme intransigent que fo-
ragitava els federalistes decebuts. En el marc d’aquest
procés han anat desembarcant a ERC persones
amb un gran bagatge polític que han acabat encap-
çalant projectes municipalistes. El cas més para-
digmàtic és el d’Ernest Maragall, guanyador de les
eleccions municipals a Barcelona el 2019 i que re-
peteix com a candidat el 2023, com a símbol d’aquest
trànsit de l’ànima catalanista del PSC cap a l’inde-
pendentisme. El maragallisme forma part avui dia
de l’ADN d’Esquerra Republicana.

Aquesta voluntat de suma, de construir grans ma-
jories i consensos, de comptar amb diferents sen-
sibilitats per poder fer créixer el projecte republicà
i servir la ciutadania de la millor manera possible
és palpable dia rere dia i en tots els àmbits. Només
així s’entén la composició del nou Govern de la Ge-
neralitat, un cop Junts va decidir marxar a l’oposi-

ció. Per obrir aquesta nova etapa, el president Pere
Aragonès va decidir incorporar com a consellers per-
sones provinents de diferents espais polítics, com
Carles Campuzano (un veterà socialdemòcrata amb
una llarga trajectòria a CDC), Quim Nadal (que ha-
via estat conseller del PSC, on va militar 35 anys) o
Gemma Ubasart (que havia liderat Podem a Cata-
lunya). També cal destacar la incorporació al Govern
de l’exdiputada de la CUP Mireia Boya i de Maties

Serracant, exalcalde de Sabadell encapçalant la
Crida per Sabadell. El resultat és un govern plural,
republicà i al servei de la ciutadania, amb la voca-
ció de representar i defensar els grans consensos de
la societat catalana.

Amb les eleccions municipals en un horitzó
cada cop més proper, ara arriba el torn de continu-
ar amb la suma en l’àmbit local. En aquesta línia, les
darreres setmanes s’han anunciat diverses coalicions
d’Esquerra Republicana i Esquerra Unida i Alter-
nativa a diferents municipis metropolitans, com
l’Hospitalet, Cornellà i Mollet, i s’està treballant per

aconseguir més acords en altres ciutats. A les zones
metropolitanes volem continuar creixent i sumant
des de l’esquerra, i ho fem amb qui compartim un
llarg historial de lluites compartides, començant per
les lluites veïnals que va encapçalar el PSUC els anys
70 fins als nostres dies. Amb aquests acords, tenim
la voluntat de representar els nostres barris, amb un
marcat caràcter social i sent útils al conjunt de la ciu-
tadania, especialment en aquests moments en què
la inestabilitat internacional, l’augment dels preus
dels serveis bàsics i la pujada dels tipus d’interès di-
ficulten els projectes de vida de bona part de les fa-
mílies del nostre país.

El republicanisme, doncs, continua sumant, cada
dia i des de tots els àmbits. Hi ha una part de l’inde-
pendentisme que, incapaç de sumar voluntats i de ge-
nerar consensos, ha mostrat un especial interès a ri-
diculitzar el concepte “eixamplar la base”. Aquells que
no tenen un projecte propi ni cap estratègia defini-
da per avançar cap a la República catalana dediquen
totes les seves energies a posar pals a les rodes i a mi-
rar de fer descarrilar el projecte d’aquells que sí que
en tenim. Davant d’aquest tacticisme destructiu, des
d’Esquerra Republicana hi contraposem la nostra res-
ponsabilitat i el nostre esforç incansable per conti-
nuar sumant, treballar per fer possibles grans con-
sensos i ser útils a la ciutadania. Ho continuarem fent,
malgrat el soroll i  les dificultats, des dels valors re-
publicans i progressistes, sempre al costat de la gent.

Volem representar els nostres
barris, amb un marcat caràcter
social i sent útils a la ciutadania

per Oriol López, secretari de Mobilització i Coordinació Municipal d’Esquerra Republicana

A les grans ciutats, continuem sumant
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“No hi ha contradic-
cions. Jo passejo per
Doha amb la meva dona,

agafats de la mà, i no passa res. Petons
no ens en fem, això sí”, diu Mr Romeri-
to [Gerard Romero]. Potser si passe-
gessis per Qatar de la mà del teu home
no podries emetre Jijantes perquè ja
t’haurien fotut a la garjola, burro.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Sempre m’ha agradat
més l’aperitiu que el

dinar, els divendres que
els cap de setmana, les cites dels llibres
que els finals, les albades que les post-
es de sol, els caps de les gambes que
la cua, salpar que recalar, els preliminars
a fer l’amor. Deu ser una qüestió de
principis.

@gloriagasch

Un administratiu del
CAP rep una trucada

d’una pacient i la pro-
grama. Detecta que parla estrany i
m’avisa. Li truco i ho confirmo. No vaig
al domicili perquè està fora, decidim ac-
tivar el codi ictus, que es confirma. Els
GIS són una peça clau. La longitudina-
litat és clau. Visca l’Atenció Primària.

Ma mare va treballar
molts anys netejant ca-

ses, mai ningú la va con-
tractar i, com que no va cotitzar, no té
dret a una pensió. Si sou prou rics
perquè algú us faci la neteja de casa, no
sigueu cutres i feu un contracte, que no
costa pas tant, a banda que no fer-ho
no és legal.

@ratolinaemma@oriolreba@quadern_tactil



Envia’ns les teves cartes a: opinio@comunicacio21.com

5 | 

líniavallès.catDesembre 2022

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Vallès no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Barberà ha de despertar!1

2
Els voluntaris del Menjador Solidari 
de Cerdanyola, premiats

El Govern cedeix a Cerdanyola els terrenys 
adjacents al sincrotró per tirar endavant l’Alba II

Albert Turon: “Esquerra és l’única 
alternativa al PSC que hi ha a Cerdanyola”

Barberà, una ciutat emprenedora

El + llegit líniavallès.cat

3

4

5

A les xarxes

@agenciaacn: L’Audiència de Barcelona
absol els Neymar, Sandro Rosell i Josep
Maria Bartomeu de corrupció pel fitxatge
del futbolista brasiler.

@bernatsurroca: La cosa queda així. Sedi-
ció derogada. Malversació reformada: cor-
rupció amb mateixes penes; si no hi ha lucre,
penes més baixes. Desordres: pocs canvis.

#ReformaDelCodiPenal

@324cat: L’exconseller i exalcalde de
Barcelona Xavier Trias optarà al retorn a
l’alcaldia en les eleccions del maig del
2023.

#TriasAlcaldable #LaFiDelCasNeymar

Safata d’entrada

Per què algú voldria venir a
viure a Cerdanyola? M’ho
preguntava un amic par-

lant del fet que els joves no poden
(sovint ni volen) quedar-s’hi a
viure. Si sentiu els polítics locals,
homes o dones, us repetiran una
i mil vegades el potencial de la
nostra ciutat: la UAB, Collsero-
la, bones comunicacions...

Però la realitat, silenciada a
cop de màrqueting, és una altra.
Cerdanyola ha expulsat els joves
generació rere generació. L’espai
públic està abandonat, amb es-
cocells buits o que mantenen so-
ques d’arbres tallats fa anys, parcs
obsolets i jardins plens de brutí-
cia. L’oferta d’oci és inexistent i l’ú-
nica alternativa per als adolescents
és trobar-se als racons on menys
molesten. El govern del PSC ha
confós l’estabilitat amb l’immo-
bilisme, defugint qualsevol deci-
sió que pugui causar polèmica, i
ha aturat el temps deixant Cer-
danyola encallada al fang. 

Cal aixecar la mirada, veu-
re amb sana enveja el que fan
altres ciutats metropolitanes
del Vallès, i atrevir-se a canviar
la realitat encara que suposi
esforç, novetats i alguna polè-
mica. Posar Cerdanyola en
marxa és fer polítiques d’ha-
bitatge per controlar els preus
i, al mateix temps, donar op-
cions a la gent que queda fora
del mercat lliure. El comerç, la
restauració, els autònoms i la
petita empresa han de tenir
suport i facilitats per dina-
mitzar l’economia local amb i
per a les veïnes i veïns. Hem
d’entrar al segle XXI canviant
el somni il·lús del cotxe apar-
cat a la porta per tenir el trans-
port públic davant de casa.

L’estalvi i les energies reno-
vables han d’arribar a tothom
amb les comunitats energèti-
ques sobre teulades d’edificis
públics. La neteja i la recolli-
da de residus han de ser un or-
gull per als nostres carrers i no
una vergonya o una llosa sobre
les arques municipals. Totes
les persones, tinguin l’edat
que tinguin, independentment
del seu origen, condició social,
estudis o interessos han de tro-
bar a Cerdanyola oportuni-
tats perquè llevar-se cada dia
sigui una il·lusió i compartir-
ho, motiu d’orgull.

En pocs mesos decidirem si
volem seguir en la comoditat
estèril o si volem posar Cer-
danyola en marxa. 
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Posem Cerdanyola en marxa
per Albert Turon (ERC Cerdanyola)

Els semàfors

La Generalitat ha anunciat una
inversió de 10 milions d’euros
per erradicar l’amiant a
Catalunya. Un pas que els
afectats per aquest material
veuen positiu, però a la vegada
insuficient, ja que consideren
que calen més recursos.

pàgina 3Generalitat

L’Ajuntament de Barberà ha tirat
endavant un Protocol de Dol per
Feminicidi, un document que
determina les actuacions que 
els diferents serveis municipals
han de fer en aquests casos 
per acompanyar l’entorn 

de la víctima.
pàgina 14Aj. de Barberà

L’entitat Entretots, que treballa
per defensar els drets de les
persones amb discapacitat,
denuncia que l’Ajuntament de
Ripollet “no fa prou” per aquest

col·lectiu, en especial 
pel que fa a l’accessibilitat 
dels comerços de la ciutat.

pàgina 16Aj. de Ripollet
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Mirada pròpia

La tàctica de llançar enganys, mentides,
postveritats o com vulguin anomenar-les
està feta amb la intenció d’estendre una in-
formació manipulada o directament falsa

fins a aconseguir que es converteixi en una veritat
en l’imaginari de la població. Això ho expliquen per-
fectament algunes persones enteses en la matèria i
també aquelles persones opinadores professionals
que es passegen pels platós de
tants programes de tertúlies,
dels que ofereixen, sobretot,
panem et circenses.

Qui no recorda els bombar-
dejos de l’estiu? Aquelles can-
çons amb què ens martiritzaven
durant l’època estival? Doncs les
campanyes mediàtiques de cri-
minalització de l’ocupació no en
són ni més ni menys que un bon
exemple. Han arribat per que-
dar-se en substitució dels vells
èxits estiuencs. Podríem fins i
tot posar-hi títols. Un d’ells po-
dria ser: “Compte, no vagi a
buscar el pa que quan torni li
hauran ocupat l’habitatge”.

El que és inaudit és que,
periòdicament, són les dades de
l’administració les que informen
que les ocupacions van baixar
un 7% entre el 2019 i el 2021.
Que el 100% dels pisos ocupats
estaven buits. I que d’aquests, el
73% pertanyien a grans tenidors
com la Sareb. Aquestes són les
darreres dades facilitades per
l’Ajuntament de Barcelona.
Però és clar, el mal ja està fet i
és més còmode quedar-se amb
la mentida que intentar anar a
l’arrel del problema.

I ara, posem-nos per un moment a la pell d’una
persona que ha d’ocupar un habitatge per necessi-
tat, perquè l’han desnonat per no poder assumir l’in-
crement desorbitat del lloguer o perquè no pot pa-
gar la hipoteca, perquè ha perdut la feina i no té xar-
xa de suport econòmic entre la família o les amis-
tats. Si això li passés a vostè, estimada persona que

gentilment està llegint aquest article d’opinió, es que-
daria de braços plegats, sabent que hi ha milers d’ha-
bitatges buits de bancs i d’entitats financeres,
aquells que ens han tret i que són utilitzats com a
mercaderia amb fins de lucre?

Anem ara al punt més cru de la situació: posem
per cas que vostè té una família amb membres me-
nors d’edat, amb persones grans o amb algun grau

de dependència, és a dir, una família vulnerable. Ac-
ceptaria anar-se’n a viure al carrer perquè els bancs
o entitats financeres (també anomenades fons vol-
tor) es neguen a fer-li un lloguer social d’acord amb
els seus ingressos, malgrat que a Catalunya ho pre-
veu la Llei 24/2015? Per cert, aprofito per dir que
l’administració no els pressiona prou perquè la com-
pleixin ni tampoc ofereix sortides dignes d’allotja-

ment perquè vostè i la seva família no acabin al car-
rer. Estic gairebé segura que, si encara li quedessin
forces per pensar, davant d’una situació tan deses-
perada acabaria lluitant per aconseguir un habitatge
buit de grans propietaris i l’ocuparia per poder co-
mençar a gestionar aquest lloguer social al qual té
dret com a persona de bona fe que s’ha vist des-
bordada per les circumstàncies.

Fem aquesta anàlisi: saben
quina és la solució per evitar l’o-
cupació? Garantir el dret a un
habitatge digne! Per això des de
la PAH i altres plataformes so-
cials hem treballat pel dret al
sostre per a totes, que a Cata-
lunya ens va conduir fins a la
consecució de la nostra pre-
uada Llei 24/2015 de mesures
urgents per afrontar l’emer-
gència en l’àmbit de l’habitatge
i la pobresa energètica.

La PAH hem trencat la su-
premacia de la banca a força de
pressionar les seves entitats.
Però ho hem fet de manera pa-
cífica. Queden enrere aquells
temps en què, angoixades per
no poder pagar, ens presentà-
vem a les seves oficines per ex-
plicar els nostres problemes de
liquiditat. Aquelles oficines on,
quan tot anava bé, ens atenia l’e-
quip de comercials ben entre-
nats per dir-nos que estàvem
fent la inversió de la nostra
vida, que l’habitatge mai no es
depreciaria, que tot era xerino-
la. I, de sobte, tot es va torçar i
van començar a tractar-nos amb
menyspreu, a fer-nos sentir cul-

pables per haver “volgut viure per sobre de les nos-
tres possibilitats”… Ah, “és el mercat, amic”. Va ser
aquí quan vam fer recollida de la intel·ligència
col·lectiva que ens caracteritza i vam començar a vi-
sitar-los en manades, sempre molt pacífiques, però
gens disposades a anar-nos-en sense una solució.

Així que, bancs i voltors: un desnonament?
Una ocupació!

per Lucía Navarro, activista de la PAH de Barcelona

A qui interessa criminalitzar l’ocupació?
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NLes millors
perles

Milers de persones van creure que estaven veient el
Mundial de Qatar gratis, però en realitat es tractava d’un

partit del FIFA 2023. Les víctimes d’aquesta confusió van ser
principalment usuaris de YouTube del Vietnam. 

Del temple budista al centre de desintoxicació: és el
camí que han fet tots els monjos d’un temple de

Tailàndia que van donar positiu en metamfetamina
després de sotmetre’s a un control de drogues.

Una dona de 72 anys ingressada en un hospital d’Alemanya
va apagar el respirador de la seva companya d’habitació

perquè li molestava el soroll. Ho va fer dos cops, malgrat que el
primer va ser alertada. Ha estat acusada d’intent d’homicidi.

Estàs de baixa per lumbàlgia i publiques a TikTok unvídeo ballant. Punt número 1: no ets gaire intel·ligent.
Punt número 2: sorpresa, t’han fet fora. Ha passat a
Castella i Lleó, on la justícia ha confirmat l’acomiadament.

LA FOTOTwitter (@barcelona_cat)
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Tribuna

Les tendències alcistes del preu de l’electrici-
tat s’estan produint en un context de crisi
econòmica i social derivada de la crisi sani-
tària de la covid. Els impactes devastadors de

la pandèmia ens desvelen xifres alarmants, com ara
l’increment de l’exclusió social severa. Això ens situa
davant d’una societat cada cop més desigual, en la
qual el grup que més augmenta és el de les persones
més desafavorides, a les quals els és cada cop més di-
fícil participar en la societat per les seves dificultats
per accedir al treball, consum, habitatge o serveis bà-
sics. És preocupant que, mentre que aquest gruix de
persones han caigut en situació d’exclusió amb una
rapidesa vertiginosa en context de crisi, el procés de
sortida d’aquesta situació en context de recuperació
serà molt més lent. Però, a casa nostra, no tothom ho
està patint de la mateixa manera: la geografia urba-
na de la pobresa a Barcelona posa en relleu les desi-
gualtats a la ciutat.

A tot això s’ha d’afegir que l’hivern que s’acosta es
preveu que serà un dels més durs a Europa, però no
pas perquè hagi de ser més fred que la mitjana, sinó,
en gran part, per les conseqüències de la invasió rus-
sa d’Ucraïna i la inflació.

A l’Estat espanyol no s’espera, de moment, arribar
a l’extrem de tenir talls de subministraments, però la
guerra es nota des de fa mesos a les factures dels sub-
ministraments bàsics. Són moltes les famílies a casa
nostra que seran incapaces de mantenir el seu habi-
tatge a una temperatura adequada durant els mesos

freds o s’hauran d’endarrerir en el pagament dels re-
buts dels subministraments bàsics.

Centrant-nos en les tarifes elèctriques, ens cal de-
fensar la necessitat d’abordar els assumptes relacio-
nats amb l’energia des d’un enfocament basat en els
drets humans. Un canvi de paradigma, un nou con-
tracte social, encaminat a fer que les persones deixin
de ser considerades mers clients d’una empresa sub-
ministradora i passin a ser titulars d’un dret subjec-
tiu als subministraments bàsics a un preu assequible
i dins d’uns paràmetres de consum bàsics i essencials.
Ens cal transitar de l’assistencialisme i els privilegis a
l’àmbit de les necessitats i els drets.

És per aquesta raó que considerem que la formu-
lació del dret humà a l’energia és una prioritat davant
la mercantilització que està patint aquest bé comú. Mer-
cantilització que implica que el poder de control sobre
aquest bé bàsic es concentri en mans d’uns quants ac-
tors econòmics, grans oligopolis, amb el vistiplau de les
autoritats públiques.

Sabent que l’energia és indispensable per a la vida de
les persones, no ens podem permetre durant més temps
el luxe de deixar la seva supervisió en mans purament pri-
vades, ja que qui té el poder sobre el subministrament
energètic acaba exercint control sobre la societat. Revertir
les lògiques imperants avui dia passa per la formulació
i el reconeixement del dret humà a l’energia. No serà una
tasca fàcil, però sí que és possible: només cal que gosem
jugar la partida, com així ho hem fet en el darrer infor-
me de la Sindicatura de Greuges de Barcelona.

Ens cal defensar 
la necessitat d’abordar 

els assumptes relacionats
amb l’energia des d’un

enfocament basat 
en els drets humans

““
per David Bondia, síndic de greuges de Barcelona

El dret humà a l’energia
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@guillemclua: La crítica de TV del New
York Times recomienda #SmileyNetflix como
la serie destacada de la semana en su news-
letter. [Guillem Clua n’és el creador]

@OriolMalet: Acabo d’escoltar els argu-
ments d’un expresident del Barça defen-
sant el tracte amb les dones i els treballa-
dors a Qatar i he necessitat desfibril·lador.

@cristinabarrial: Estoy en una cafetería
de Barcelona de la que fui despedida, por-
que no tengo amor propio pero tampoco
batería en el móvil.

Flaixos
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Reconeixement als voluntaris
del Menjador Solidari

SOLIDARITAT4El Menjador So-
lidari, gestionat per l’Associació
Persones Amigues de Mossèn
Rosell, obria les portes l’1 de de-
sembre del 2010 per donar res-
posta a una necessitat que cada
cop anava en augment, acollint
diàriament persones derivades
de Serveis Socials, Càritas o la
Creu Roja. Una iniciativa que l’a-
ny 2020, enmig de la pandèmia,
acabava el seu recorregut amb la
dissolució de l’entitat i que l’A-
juntament ara ha volgut reco-
nèixer. Tot plegat amb un ho-
menatge als 200 voluntaris que
durant una dècada van estar
fent possible aquest servei, que

ara gestiona directament el con-
sistori amb un càtering.

“Les persones voluntàries han
estat l'ànima del servei i les que
han fet possible que no falti un
plat a taula cada dia”, diuen des
de l’Ajuntament. I és que durant
10 anys havien estat les encarre-
gades de cuinar, parar taula, ser-
vir i netejar, però sobretot de
“tractar a tothom amb sensibili-
tat”, afegeixen des del consistori.
D’aquí la importància de reco-
nèixer la seva tasca ara que la pan-
dèmia ho ha permès, amb un acte
on l’alcalde, Carlos Cordón, deia
que se sentia “molt orgullós” de la
solidaritat dels cerdanyolencs. 

ECONOMIA4El Govern cedirà
uns terrenys de 40.000 metres
quadrats a Cerdanyola per poder
construir l’ampliació del sincro-
tró i tirar endavant el projecte co-
negut com a Alba II. Així ho
anunciava el president de la Ge-
neralitat, Pere Aragonès, el 14 de
desembre en una visita a les
instal·lacions del sincrotró, on
explicava que la cessió de l’espai
es va aprovar el 6 de desembre
per un valor de 14 milions d’eu-
ros. Un pas que permetrà dis-
posar d’un nou sincrotró de
quarta generació i que “consoli-
darà Catalunya com a pol cien-
tífic d’excel·lència internacio-
nal”, deia el president.

Per fer l’Alba II, la Generali-
tat i l’Estat hauran d’invertir un
total de 120 milions d’euros al
llarg dels pròxims vuit anys,
amb l’objectiu que el nou sin-
crotró sigui una realitat el 2031,
quan també es preveu passar
dels 200 treballadors actuals a
oferir 300 llocs de feina i, a la ve-
gada, renovar bona part de la
maquinària. I és que tal com ex-

plicava el president Aragonès,
l’actual sincrotró es va idear fa
vint anys i es va posar en marxa
el 2010, “de manera que les tec-
nologies han avançat substan-
cialment fins ara”. De fet, en
aquest sentit, cal recordar que la
rendibilitat del sincrotró actual
es va calcular fins al 2028. D’a-
quí la necessitat de remodelar la
instal·lació per convertir-la en el
que anomenen Alba II. 

Un projecte que aviat co-
mençarà a fer-se efectiu i que Cer-
danyola celebra, però que també
celebra Catalunya, ja que, se-
gons el president, el nou sincro-
tró suposarà “una millora d’o-
portunitats tecnològiques, de sa-
lut i de recerca científica” que ha
de permetre avançar en el camp
dels assajos clínics internacionals,
en la construcció de bateries i en
la fabricació de xips.

Visita del president Aragonès al sincrotró. Foto: Gemma Sánchez/ACN

Pas decisiu per tirar endavant
l’Alba II amb un nou sincrotró

Acte d’homenatge als voluntaris del Menjador Solidari. Foto: Ajuntament

Comerç | Comprar a Cerdanyola té premi
El comerç i la restauració repartiran fins a 48.000 euros en premis durant
aquest Nadal. Una iniciativa que, només per fer compres als establiments i

per omplir una butlleta, permetrà guanyar premis de fins a 6.000 euros.
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Algoritme. Què és un al-
goritme? Quan la ma-
joria pensem en la defi-
nició d’aquest concepte,

ens venen al cap Google o Face-
book. Sovint, es relacionen els al-
goritmes amb el sistema que fan
servir les grans companyies tec-
nològiques per ordenar els resul-
tats de les cerques. Malgrat això,
lluny del relat lluminós de Silicon
Valley, els algoritmes, avui dia, po-
den ser molt més simples i estan
presents a la nostra vida sense que
ens n’adonem. 

La periodista Karma Peiró,
en la seva recerca Intel·ligència
Artificial. Decisions Automatit-
zades a Catalunya, defineix els al-
goritmes com “un conjunt d’or-
dres que cal seguir per resoldre un
problema o una tasca”. Quelcom
similar a una recepta de cuina.
Amb l’arribada de les noves tec-
nologies, aquesta funció, que
temps enrere era manual, ara es
fa de forma automatitzada. En un
exemple senzill es pot entendre
millor: abans, els mestres havien
de determinar la nota mitjana de
totes les assignatures dels seus
alumnes amb la calculadora o
fent sumes i divisions en un paper.
Ara, els docents introdueixen les
notes en un programa i aquest,
sense mediació humana, deter-
mina la nota mitjana dels estu-
diants. Això és un algoritme? Sí,
un de molt senzill. Els algoritmes
són, per tant, un conjunt d’ordres
que donem a una màquina perquè
ens doni un resultat, ordeni una
llista o faci una predicció. El pro-
blema de tot plegat és que aquests
sistemes s’han estès sense atura-
dor i ara juguen un paper desta-
cat en el nostre dia a dia. Alhora,
s’han sofisticat i generen debat.

ALGORITMES QUOTIDIANS
D’ençà que ens llevem al matí es-
tem generant dades que poden ser
aprofitades per algoritmes. Apa-
guem l’alarma del mòbil, mirem les
nostres xarxes socials, anem en
transport públic, som captats per
les càmeres que hi ha a la nostra
ciutat, fem un pagament amb tar-
geta, demanem hora al CAP per in-
ternet, retirem diners del banc...
Fins i tot hi ha empreses que in-
tenten extreure’ns dades mentre
dormim, amb rellotges intel·li-
gents que ens mesuren les pulsa-
cions. Vivim en l’era de les dades
i, el que és més important, els en-
ginyers han après a gestionar-ne
enormes quantitats gràcies als al-
goritmes. Així, decisions que abans
es prenien de forma lenta, ara en
pocs segons poden quedar resoltes.

“En el sector privat és obvi que
s’utilitzen algoritmes”, explica el
periodista especialitzat en noves
tecnologies Pablo Jiménez. “Un
banc, per estimar si dona un crè-
dit a un client, fa servir sistemes
d’aquesta mena”, afegeix. De fet,
és en les finances on més algorit-
mes ens afecten. Les assegurado-
res, per exemple, determinen amb
dades si un jove de 18 anys té més
probabilitats de patir un accident
de cotxe que una dona de 50 i, en
funció d’això, els ofereixen pro-

ductes diferents. Els bancs, per al-
tra banda, tenen prou informació
per saber si un client podria voler
una hipoteca aviat i d’aquesta
manera oferir-li el servei abans que
l’hagi demanat. També existeixen
sistemes automatitzats que de-
terminen si a un client li han ro-
bat la targeta perquè les compres
que està fent no tenen res a veu-
re amb els seus moviments de di-
ners freqüents.

Aquests, però, no són els únics
algoritmes amb els quals ens to-

pem diàriament. En el seu estudi,
Peiró n’identifica més de 50 que
s’utilitzen a Catalunya. 

Un dels camps en els quals n’hi
ha més és la medicina. Hi ha sis-
temes que s’estan començant a im-
plementar als hospitals de Barce-
lona i que permeten determinar
quina quantitat exacta de medi-
caments ha de rebre un pacient
que acaba de viure un trasplanta-
ment de ronyó. D’aquesta mane-
ra, s’evita que el cos rebutgi el nou
òrgan. També hi ha algoritmes que

permeten saber si una persona pa-
tirà cirrosis o saber si un pacient
tornarà a l’hospital.

En altres sectors, com el de l’e-
ducació, també estem veient casos
similars. “Diversos instituts de
Catalunya ja han provat un algo-
ritme que fa els grups a classe”, as-
senyala Peiró. Partint de 20 pre-
guntes als estudiants, el sistema
estableix quina és la millor manera
d’agrupar-los. Per fer-ho, la mà-
quina determina el caràcter dels
estudiants segons si són introver-

tits o extravertits, assenyats o in-
tuïtius, analítics o emotius i reso-
lutius o reflexius. Segons explica
la periodista, aquest algoritme ha
millorat el rendiment dels grups
“entre un 25% i un 30%”.

En el món de l’empresa, el
nombre de sistemes de decisió au-
tomatitzada és cada vegada més
gran. Les companyies hoteleres o
d’avions poden determinar –tot i
que el grau d’encert és qüestio-
nable– si un client anul·larà una
reserva a última hora i així poden

Vivim en l'era de les dades i els enginyers han après a gestionar-ne enormes quantitats gràcies als algoritmes. Foto: Barcelona Supercomputing Center/ACN

Els trobem a l’àmbit de la seguretat, l’educació, les finances, la feina, el medi
ambient o els serveis socials. Avui dia són molts els algoritmes que defineixen 
i organitzen les nostres vides. En veiem alguns dels més freqüents i ens

preguntem quins són els inconvenients de fiar-ho tot a la tecnologia predictiva 

Algoritmes: caixes
negres omnipresents
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n Els algoritmes s’utilitzen en molts
camps de la vida quotidiana. Malgrat
tot, on més controvèrsia generen és
en l’àmbit de la seguretat.
A casa nostra, des del 2009 les ins-

titucions penitenciàries empren Ris-
Canvi. Aquest sistema es fa servir per
donar o no permisos de sortida als
presos, en funció de la possibilitat
que tenen de cometre un delicte de
nou. “El programa acumula el com-
portament de l’intern a la presó: si ha
agredit algú altre, si ha intentat auto-
lesionar-se o suïcidar-se”, explica la
periodista Karma Peiró. L’algoritme,

però, funciona amb altres paràmetres
més sensibles, com la nacionalitat, la
renda de les famílies del pres o el seu
nivell d’estudis. En la mateixa línia
s’inscriu SAVRY, un algoritme que va-
lora el risc de reincidència en joves i
que fa servir la Generalitat.
Els sistemes automatitzats s’estan

estenent arreu de l’Estat. És l’exemple
de VeriPol, un algoritme que utilitza
la Policia Nacional i que, per tant, no
està en funcionament a Catalunya,
que determina si una denúncia és fal-
sa. Ho fa a través de les paraules que
utilitza qui posa la denúncia. “En re-
alitat, és un sistema creat per un sol
policia a partir de 1.122 denúncies”,
assenyala Paula Guerra, del col·lectiu

AlgoRace. “La policia va dir que era
un agent amb molta experiència... Si
dius la paraula navalla, per exemple,
hi ha molts números que la teva de-
núncia sigui falsa”, afirma Guerra.
“Això és una anàlisi esbiaixada, per-
què què passa amb les persones que
no són natives del territori i tenen un
vocabulari diferent?”, afegeix. 
Per altra banda, des de la mateixa

organització també critiquen l’algo-
ritme VioGén, que s’encarrega de de-
terminar si una dona que denuncia
ser víctima de violència masclista ne-
cessita més protecció pel risc de ser

assassinada. “A més de preguntar si el
maltractador és estranger, assumeix
que si no hi ha violència física, una
dona no patirà una situació de més
violència, i això pot deixar dones fora
de la protecció”, lamenta.
Finalment, a l’Estat s’ha comen-

çat a veure com algunes policies lo-
cals –de moment cap a Catalunya–
estan emprant Eurocop. “Aquest al-
goritme determina a quins barris
s’ha de patrullar perquè hi ha més
possibilitats que hi hagi delictes”, ex-
pliquen des d’AlgoRace. Amb tot,
denuncien que “no s’entrena l’algo-
ritme amb delictes com els de coll
blanc, sinó amb informació esbiaixa-
da de classe i d’ètnia”.

Seguretat predictiva

oferir els seus productes a altres
consumidors. Els diaris, per la
seva banda, ja fa temps que es-
criuen notícies amb algoritmes.
Quan es tracta d’un partit de fut-
bol, el periodista només ha d’in-
troduir el nombre de gols i algu-
nes estadístiques més i l’algoritme
fa la resta. Un cop acabat, el lec-
tor està llegint una notícia re-
dactada per una màquina.

A rebuf de l’àmbit privat, en els
últims anys hem vist com les ad-
ministracions públiques estan
creant els seus propis sistemes de
decisió automatitzada. “El sector
públic va per darrere i contracta
empreses privades per desenvo-
lupar algoritmes, però moltes ve-
gades no sap el que està pagant”,
considera Jiménez.

Sigui com sigui, l’Ajuntament
de Barcelona ha desenvolupat un
algoritme per determinar quina
mena de recursos poden oferir els
treballadors socials a la ciutada-
nia. El sistema va llegir els infor-
mes de milers de primeres cites i
va determinar quina ajuda es do-
nava en cada cas. Actualment, a al-
guns centres de serveis socials, l’al-
goritme suggereix als treballa-
dors quins recursos poden oferir.
Amb això es facilita enormement
la feina, però és el treballador
qui té l’última paraula.

Així mateix, hi ha altres apli-
cacions dels algoritmes, com el
que la Seguretat Social va encar-
regar a la Universitat de Barcelo-
na per detectar les persones que,
per allargar la baixa, fingeixen te-
nir més dolor del real.

O fins i tot hi ha algoritmes en
temes mediambientals, com el
que l’Agència Catalana de l’Aigua
i l’empresa Amphos 21 van crear
i que permet predir el grau de sa-
linitat del riu Llobregat.

Com demostren tots aquests
casos a tall d’exemple, alguns al-
goritmes són útils. “Poden ser un
bon aliat”, puntualitza l’experta en
l’àmbit digital de l’entitat en de-
fensa dels drets humans Lafede,
Judith Membrives. Amb tot, els al-
goritmes també generen proble-
mes, com l’excessiva confiança
que hi tenen les administracions
i la possibilitat de no assumir
conseqüències derivades de les se-
ves decisions polítiques. “El tec-
nosolucionisme fa que, un cop l’al-
goritme ha pres una decisió, no hi
hagi rendició de comptes, perquè
no hi ha un humà a qui adreçar-
se”, considera. I això passa enca-
ra que siguin decisions errònies. 

PROBLEMES ALGORÍTMICS
L’Anna i l’Albert són una parella
que vol assegurar la furgoneta que

Els bancs tenen prou
informació per saber 
si un client podria 
voler una hipoteca
aviat i d'aquesta
manera oferir-li el
servei abans que 
l'hagi demanat

s’acaben de comprar. Han decidit
fer-ho amb una gran companyia
de la qual no volen donar el nom.
A ella, que és veterinària i fa més
de 10 anys que treballa en la ma-
teixa empresa, li demanen 700 eu-
ros l’any. A ell, que és artista i no
té una feina estable, 400. “L’home
que va fer les gestions ens va dir
que les grans empreses tenen
centenars de dades nostres i que
ell no podia dir-nos per què aques-
ta diferència de preus”, relaten. La
majoria d’algoritmes són com
caixes negres. No sabem les dades
que utilitzen, com funcionen ni el
motiu de les seves decisions.

Com en el cas de l’Anna i de
l’Albert, l’algoritme que gestiona
les comandes a domicili que cada
repartidor de Glovo ha de fer
també és opac. “Es tracta d’una es-
tafa, ja que t’enganxa perquè tre-
ballis molt al principi i després,
quan baixa la feina, acabis mar-
xant pel teu propi peu i no pugu-
is denunciar l’explotació que vius”,
considera Dani Gutiérrez, de Ri-
ders x Derechos. Per saber com
gestiona el repartiment de la fei-
na, el govern espanyol va impul-
sar l’anomenada Llei Rider, que
obliga la companyia a mostrar als
comitès d’empresa els criteris se-
gons els quals un repartidor té
unes comandes determinades.

Amb tot, si parlem d’opacitat,
el cas més paradigmàtic és el de
Bosco. Aquest sistema és l’encar-
regat de determinar si una família
rep el bo social de l’Estat espany-
ol. La plataforma d’investigació
periodística Civio va descobrir que
hi havia persones, com els mem-
bres de les famílies nombroses, que
per llei l’havien de rebre, però a les
quals el programa denegava l’aju-
da. És per això que Civio ha de-
manat accedir, per via judicial, al
codi de l’algoritme. Tanmateix, la
justícia mai ho ha permès, al·legant
arguments tan diversos com la
seguretat pública, la seguretat na-
cional o la propietat intel·lectual.
Per a Paula Guerra, de l’organit-
zació que analitza els biaixos ra-
cistes i masclistes dels algoritmes
AlgoRace, no hi ha dubte que “si un
algoritme no funciona bé, s’ha de
poder revisar per dins”. Alhora, el
cas demostra un element més: la fe
cega en la tecnologia. “Es creu que
les tecnologies són neutres”, diu
Membrives, assegurant que “són
productes creats per una societat
concreta i estan travessats pels ei-
xos de poder”.  

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

“El tecnosolucionisme
fa que, un cop
l'algoritme ha pres 
una decisió, no hi 
hagi rendició de
comptes, perquè 
no hi ha un humà 
a qui adreçar-se”

Els sistemes d’automatització que s’utilitzen per a 
la predicció en l’àmbit policial o de la justícia 

són els que generen més controvèrsia
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Descobrint els espais de
Barberà amb nom de dona

CIUTAT4Darrera del nom d’al-
gunes places, carrers, espais i edi-
ficis de Barberà, hi ha dones d’es-
pecial rellevància que la majoria de
ciutadans no coneixen. Per ex-
emple, l’escriptora i periodista
Montserrat Roig, coneguda per
haver lluitat contra el franquisme
des del feminisme; la política i pe-
dagoga Marta Mata, impulsora de
la renovació de l’escola pública a
la Transició, o la metgessa Maria

Montessori, que va ser una de les
primeres dones a dedicar-se a
aquesta professió.

Un conjunt de personatges
femenins que van protagonitzar
La Ruta de Dones, un recorregut
organitzat per l’Ajuntament que
descobria fins a set punts de la ciu-
tat amb nom de dona, que se ce-
lebrava el 30 de novembre en el
marc del Dia Internacional de les
Ciutats Educadores. 

Aprovat el nou Protocol 
de Dol per Feminicidi

FEMINISME4El procés de dol
sempre és complicat. Però ho és
encara més en alguns casos, com
per exemple quan es produeix un
feminicidi. Per això, l’Ajuntament
de Barberà ha creat un Protocol de
Dol per Feminicidi, un document
que determina “les actuacions
que es farien amb la família i
l’entorn de la víctima” i també com
s’haurien de “coordinar els pro-
fessionals dels serveis” municipals
que han d’atendre a aquestes per-

sones. Per exemple, els Serveis So-
cials, la Policia Local o l’Oficina de
Polítiques de Gènere, ha detallat
la regidora de  Polítiques d'Equi-
tat de Gènere, Mònica Sempere.

Tot plegat, amb l’objectiu de
facilitar a aquestes persones el pro-
cés de dol a través d’una eina que
es posa a disposició de tota la ciu-
tadania i que també s’aplicaria en
cas de filicidis i d’agressions mas-
clistes “molt greus”, expliquen
des de l’Ajuntament.

NADAL4Barberà ja ha inaugu-
rat Nadal. De fet, ho va fer el 2 de
desembre amb l’encesa de llums
que servia per donar el tret de
sortida a tot el programa d’acti-
vitats que l’Ajuntament ha pro-
gramat fins al 5 de gener. Gaire-
bé una cinquantena de propos-
tes i activitats adreçades a tots els
públics per gaudir d’aquest pe-
ríode, però “també de la ciutat”,
diu l’alcalde, Xavier Garcés. 

Entre les iniciatives més atrac-
tives destaca el trenet de Nadal, el
tió solidari i la xocolatada popu-
lar del 17 de desembre, la tradi-
cional cantada de Llúcies del dia
21, l’actuació del Ball de Panderos
de la nit de Nadal o la passejada de
l’Home dels Nassos del dia 31. Tot
això, juntament amb les activitats
en suport a la Marató de TV3, com
el Concert de Santa Llúcia o la ba-
llada de la Colla Bastonera per fer
un rècord Guinness, ballant 10 ho-
res de danses tradicionals sense
parar. Un conjunt de propostes fa-
miliars que se sumen a la progra-
mació especial per a la gent gran,
que inclou un espectacle musical

el dia 15, un cinefòrum el 16 i el 17,
i un ball de Nadal el dia 20, i tam-
bé a la programació que s’ha fet ex-
pressament per als joves, amb
un karaoke el dia 30, un taller de
rebosteria el 3 de gener i una fes-
ta del tennis taula l’endemà.

Tot plegat mentre, paral·le-
lament, també s’ha instal·lat la
Fira de Nadal a la plaça de la Vila,

amb les tradicionals parades de
productes i artesania i amb es-
pectacles i tallers, i mentre el
Mercat 11 de Setembre acull, ga-
irebé diàriament, tallers de cui-
na, de manualitats i el Gran Sor-
teig el dia 22. Una manera de fer
bullir el municipi i omplir-lo de
caliu i, a la vegada, despertar l’op-
timisme ciutadà i comercial.

Imatge d’arxiu de la Fira de Nadal. Foto: Ajuntament

Barberà celebra Nadal amb
una cinquantena de propostes

Mobilitat |Nova passera sobre l’N-150
Barberà tindrà una nova passera per a vianants i bicicletes que connectarà el
nucli urbà i el sector Baricentro, passant per sobre de l’N-150. Una actuació

que costarà 4,7 milions d’euros i que es farà en un termini d’onze mesos.



15 | 

líniavallès.catPer a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517 Desembre 2022



líniavallès.cat

Ripollet

| 16

Desembre 2022

Més a prop de resoldre
l’impacte de la C-58

MOBILITAT4L’impacte de la C-58
al seu pas per Ripollet continua
sense resoldre’s i aixecant mal-
decaps a l’Ajuntament i als veïns.
I és que, tot i que el 2020 la Ge-
neralitat va presentar sis propos-
tes de solució que anaven des del
cobriment fins al soterrament de
la via per resoldre els problemes
de contaminació atmosfèrica i
acústica i l’efecte barrera que fa la
carretera, aquestes  van quedar
aturades. Però ara, el director ge-
neral d'Infraestructures, David
Prat, s’ha reunit amb els membres
del consistori per anunciar que
s’ha reprès el tema. 

Des de l’Ajuntament han es-
pecificat que la Generalitat està

treballant en una setena propos-
ta que solucionaria el problema de
les aigües subterrànies que hi ha
sota la carretera, que impedien so-
terrar-la. Un pas que el consisto-
ri celebra, encara que per ara
haurà de seguir esperant, ja que
fins que aquesta setena proposta
no estigui redactada no es podrà
fer la reunió amb la Generalitat on
s’escollirà la proposta que final-
ment es tirarà endavant de les set
que hi ha sobre la taula.

Tot plegat mentre l’Ajunta-
ment continua reclamant al Go-
vern solucions per a altres pro-
blemes com el dels talls de llum
que s’arrosseguen des de fa tres
anys per l’envelliment de la xarxa.

INCLUSIÓ4“Les persones amb
discapacitat continuen sent el
col·lectiu més discriminat de
tots”. Així ho assegura Alberto
Castro, secretari de l’associació
intercomarcal Entretots, que
treballa per cobrir les necessitats
d’aquestes persones.  I és que, tot
i que el passat 3 de desembre se
celebrava el Dia Internacional de
les persones amb discapacitat i
Ripollet es bolcava a festejar
aquesta jornada amb activitats
inclusives, espectacles i més, se-
gons Entretots “l’Ajuntament
no fa prou per les persones amb
discapacitat”.

A Ripollet hi ha 2.500 per-
sones amb discapacitat, ja sigui
física o psíquica i, segons de-
nuncia l’entitat, totes elles tenen
problemes per moure’s per la
ciutat lliurement i, en especial,
per entrar als comerços. “L’A-
juntament es va comprometre a
fer que els nous comerços fossin
accessibles i no ho ha complert”,
lamenta Josep Maria Tatché,
activista del col·lectiu. Mentre
que pel que fa a l’accessibilitat

dels comerços que no són nous,
“el 80% de les actuacions” que
caldria fer per adaptar-los “no
passarien dels 200 euros de
despesa”, informa Castro.

Per tot això, l’entitat “no
descartaria impulsar una de-
manda col·lectiva” que no no-
més afectaria Ripollet sinó a
tots els ajuntaments catalans

que “incompleixen la Llei d'Ac-
cessibilitat Universal”, denun-
cia el secretari, que a la vegada
diu que  l’Ajuntament “ha in-
complert molts dels seus com-
promisos” en relació amb el
col·lectiu. 

Línia Vallès ha intentat ob-
tenir la versió municipal al res-
pecte, però no ha estat possible.

A Ripollet hi ha 2.500 persones amb discapacitat. Foto: Arxiu

“Ripollet no fa prou per les
persones amb discapacitat”

Reunió dels membres del consistori amb Prat. Foto: Ajuntament

Societat | Can Mas, seu d’un nou espai tecnològic
Ripollet rebrà una subvenció de l’Àrea Metropolitana de Barcelona per

combatre la pobresa al barri de Can Mas, on es vol crear un espai vinculat
a l’emprenedoria, a la tecnologia, a la fabricació digital i a la innovació.
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Ni patatona, ni tita ni cap altre
eufemisme. Vulva, penis, cul i
pits. Saber el nom real de les
parts íntimes i atrevir-se a par-
lar-ne sense embuts des de ben
petits pot ser clau a l’hora de pre-
venir o posar fre a un cas de vio-
lència sexual a menors. 

Ho subratllen des de la Uni-
tat d’Atenció a les Violències
vers la Infància i l’Adolescència
de l’Hospital Vall d’Hebron, co-
neguda com a Equip EMMA. I ho
comparteix la doctora Alba Mar-
tínez, metgessa de família d’un
centre d’atenció primària barce-
loní i impulsora d’un projecte d’e-
ducació sexual a través del joc,
Sexit. “L’educació afectivosexu-
al ha de començar a l’etapa d’in-
fantil. Si comencem a l’adoles-
cència, ja fem molt tard”, afirma.

Cal recordar que, segons el
Consell d’Europa, un de cada
cinc nens, nenes i adolescents ha
patit algun tipus de violència
sexual. En aquest sentit, Martí-
nez destaca la importància de
donar eines als infants perquè
sàpiguen verbalitzar què passa i
manifestar que no els agrada. És
la manera d’empoderar-los. Això
pot facilitar que ho expliquin a
algun adult de confiança que
pugui aturar i denunciar la si-
tuació, i fins i tot pot tenir un
efecte dissuasiu per a l’agressor.

Aquests agressors, per cert,
tenen un perfil molt clar: en el
96% dels casos són homes i la
meitat de les vegades són del nu-
cli familiar de la víctima. És l’es-
fereïdora radiografia que deixa el
segon any de funcionament de
l’Equip EMMA. Pel que fa a les
víctimes, la majoria de pacients
que atén aquesta unitat de la Vall
d’Hebron, un 87%, són nenes o

noies adolescents, i el perfil més
habitual és una noia de 13 anys.

MENORS AGRESSORS
Un terç dels agressors sexuals
dels 341 pacients atesos en l’úl-
tim any per l’Equip EMMA eren

també menors d’edat. Aquesta
és una de les dades més alar-
mants que ha deixat l’últim ba-
lanç de la unitat. En aquest as-
pecte, hi torna a jugar un paper
molt important l’educació se-
xual o, més aviat, la seva escas-
setat a escoles i instituts.

David Garcia és dinamitza-

dor d’un dels Punts InfoJOVE
(PIJ) de Barcelona i fa sessions
sobre sexualitat i gènere a insti-
tuts de la ciutat. Allà constata de
primera mà que, quan arriben a
l’ESO, els alumnes ja estan “con-
taminats” i tenen “referents molt
marcats”, de manera que “ja és
massa tard per fer prevenció”.

Això es nota en la forma de
relacionar-se que tenen els nois
amb les noies i també entre ells
mateixos. A l’hora del pati, per
exemple, és habitual sentir pa-
raules com maricón en boca
dels nois que “reprodueixen els
rols de gènere de la masculinitat
hegemònica”. Són precisament
aquests els qui sovint responen
amb un “no em ratllis amb
aquest tema” quan se’ls intenta
parlar de qualsevol qüestió re-
lacionada amb el feminisme. 

Per a Garcia, molt sovint els
adolescents repeteixen els dis-

cursos de famosos que tenen
idealitzats, com ara influencerso
streamers. Alerta que aquestes
actituds detectades als instituts,
que sovint passen desapercebu-
des o s’entenen com a “coses
d’adolescents”, són la punta de l’i-
ceberg de la violència masclista
i poden derivar en coses pitjors.

QUE NO ELS EDUQUI EL PORNO
La concepció equivocada que
tenen moltes famílies de l’edu-
cació sexual fa que es posin les

mans al cap si se’ls planteja im-
partir-la a infantil i primària.

Però passen per alt dades com
que els nens comencen a con-
sumir pornografia a 5è (amb 10
o 11 anys), tal com recorda la
doctora Martínez. “Per tant, si no
fas educació afectivosexual, es-
tàs cedint aquest espai al porno”,
lamenta. I què els ensenya el por-
no mainstream al qual tenen ac-
cés? “Models masclistes, pràcti-
ques agressives, cossos i situa-
cions allunyats de la realitat...”,
detalla la metgessa.

Per això, en comptes de veu-
re l’educació sexual com una
amenaça, les famílies l’haurien de
percebre com a aliada i els pro-
fessors, segons Martínez, l’hau-
rien d’incorporar a la seva for-
mació. Defensa que, adaptant-la
a cada etapa educativa, hauria
d’estar present en tots els cursos
escolars de forma “transversal”.
Perquè l’educació sexual sí que és
–i ha de ser– cosa de nens.

Anna Utiel
VALLÈS

Educar abans no sigui tard
» Vall d’Hebron atén en un any 341 nens i adolescents per violència sexual, un terç agredits per menors
» L’educació afectivosexual impartida des d’infantil ha de ser clau per fer front a aquest panorama

Una treballadora social de l’Equip EMMA de l’Hospital Vall d’Hebron amb el dibuix d’una víctima de violència sexual infantil. Foto: Laura Rodríguez/ACN

El Consell d’Europa
alerta que 1 de cada 5
nens i adolescents ha
patit violència sexual

La doctora Martínez
recorda que els nens
comencen a veure
porno a 5è de primària
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Esports Bàsquet | El CBF Cerdanyola rep el Club Sant Josep Obrer
El conjunt de Pili Bilbao rebrà el pròxim dissabte 7 de gener el Club Sant Josep Obrer, en

partit corresponent a la 13a jornada del grup B de la Lliga Femenina 2. El CBF
Cerdanyola necessita el triomf per escalar posicions en una competició molt igualada.

Acostumat a jugar força o molt,
Nils Puchades (Sant Pol de Mar,
1989) va aterrar al CF Badalona
i a Segona B, una competició que
desconeixia. "Quan veus que,
entre cometes, no ets tan im-
portant en l'equip, has de fer un
clic i assumir que hi ha altres
companys que es mereixen jugar
igual que tu. El tècnic no feia ga-
ires canvis perquè el grup fun-
cionava", confessa l'ara extrem
esquerre del Cerdanyola FC.

Sense gaires minuts "des-
prés d'un gran salt de nivell",
Puchades sentia que necessita-
va un canvi d'aires per tornar a
ser una peça fonamental en un
equip, i va fitxar pel Terrassa
FC. "Haver passat per moments
així et fa ser més conscient del
paper de cada jugador i tenir
una mirada més àmplia, valorar
més cada oportunitat i ajudar
més a qui no li surten les coses.
Has d'estar preparat per a qual-
sevol circumstància", enraona el
santpolenc.

Marcar un gol en el seu debut
al Terrassa FC el va ajudar a
tranquil·litzar-se i saber cana-
litzar millor la motivació i les ga-
nes de triomfar en un club en
què es va sentir molt a gust i va
connectar amb la grada.

Un vincle que Puchades té
ara al Cerdanyola FC, on juga la
seva quarta temporada. Excep-
te la primera, amb l'equip a mit-
ja taula, totes han estat d'emo-
cions fortes: "La segona vam
pujar a Segona RFEF i la passa-

da vam afrontar un repte im-
mens per a un club com aquest.
Vam baixar i, a última hora,
vam recuperar la plaça".

Era l'equip que més mèrits
esportius acreditava per ocu-
par el lloc del CF Talavera de la
Reina, que va pujar a Primera
RFEF perquè el CF Internacio-
nal de Madrid no podia dispu-
tar la competició per manca de
jugadors i tècnics.

Ha estat la pretemporada
més surrealista de la seva vida
perquè va viure fins a tres esce-
naris: continuar a Segona RFEF
al grup català, el descens a Ter-
cera RFEF i la salvació, però a l'al-
tre grup. Aquest ha estat, final-
ment, el destí final, i obliga l'equip
a visitar entitats molt més llu-
nyanes: Extremadura, Madrid...

Canvis i més canvis, també de
companys. El més extrem va
ser el fitxatge de set jugadors en
un mateix dia. Puchades i Dani
Martí, dos dels quatre capitans
aquest curs, són els únics es-
portistes que continuen a l'equip.

Li pregunto si al grup l’ha
trastocat que el club prescindís
el passat 16 d'octubre de l'en-
trenador Toni Carrillo, emblema
de l'entitat. "Va fer una feina in-
creïble duent el Cerdanyola FC
de regional fins al futbol profes-
sional. En un moment així, com
a jugador has d'intentar aïllar-te
de l'aspecte emocional i saber
que estàs representant el club i
que el pròxim cap de setmana ja
has de donar la cara en un altre
partit. Has de ser fort", confes-
sa l'extrem esquerre.

L'equip s'està adaptant al nou
director d'orquestra, un Oliver
Ballabriga amb "una idea de joc

molt clara i amb qui tenim mol-
tes ganes de créixer i millorar".

ELS PRIMERS XUTS
Puchades somriu recordant els
seus primers xuts a l'Atlètic Club
Sant Pol i l'etapa juvenil a la Pe-
nya Barcelonista Anguera, on va
establir molts vincles. Alguns
encara els conserva: "Els com-
panys em van acceptar molt bé
i em van posar les coses molt fà-
cils per adaptar-me de pressa".

Després del periple eixam-
plenc, l'entrevistat va agafar
"rodatge, experiència i va apren-

dre molt" a la UA Horta, a Pre-
ferent: "Teníem l'objectiu de
pujar de categoria, però no ho
vam poder aconseguir".

El següent salt encara va ser
més gran: la Tercera Divisió i el
CE Europa, un club històric
"amb molta repercussió social i
mediàtica". "En un bon vestua-
ri i amb minuts agafes confian-
ça per demostrar al camp el
que et demanen, saps fer i
aprens", agraeix Puchades, en-
cantat amb Pedro Dólera, un
tècnic "apassionat i savi que
gestiona molt bé els grups".

Manolo González també el va
voler per al seu CF Montañesa. El
primer curs va jugar-ho "gaire-
bé tot" i es van salvar a casa en
l'última jornada: "És cert que la
meta eren els play-offs, però
cada experiència és un aprenen-
tatge". El segon i últim curs sí que
van jugar les eliminatòries d'as-
cens i hi van accedir com a se-
gons de grup. Els va faltar molt
poc per fer-ho com a campions.

CONNEXIÓ AMB LA GRADA
Després d'un segon capítol al
CE Europa, amb dos play-offs
d'ascens en els dos cursos, una
Copa Catalunya aixecada, molts
minuts i "una connexió especial
amb la grada", l'extrem es-
querre va fitxar pel CF Badalo-
na, de Segona B. Hi va aprendre
una lliçó per a tota la vida: "Va-
gis on vagis, l'important és que
tinguis minuts i participis, so-
bretot quan ets jove. Pots anar
creixent i progressant en cate-
gories inferiors".

El seu segon cognom és
Nordgren. L'avi, Erik Nord-
gren, d'un poble tocant a Lapò-
nia, va aterrar a Catalunya molt
jove, i la mare d'en Nils ja va
néixer aquí. Ell no ha anat mai
a Suècia i té pendent un viatge
amb la família al nord, d'on
són part de les seves arrels.

"Mantenim algunes tradi-
cions, com menjar palt, unes
boles de patata i farina que feia
la gent obrera d'allà i amb can-
salada dins", descriu, orgullós,
Puchades, que sempre té ben
present un consell que li van do-
nar un dia: "Si t'esforces i gau-
deixes del que fas, tard o d'ho-
ra recolliràs els fruits".

Toni Delgado
CERDANYOLA

L’ambició deNils Puchades
» L’extrem esquerre viu el seu quart curs al Cerdanyola FC després de la pretemporada més surrealista
» “Vagis on vagis, l’important és que tinguis minuts i participis, sobretot quan ets jove”, comparteix 

Nils Puchades conduint la pilota. Foto: Mireia Sanz/Cerdanyola FC
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Viu en línia

L’11 de setembre del 2021, una important
família de l’alta burgesia barcelonina
rep una visita inesperada que farà sortir
a la llum el secret més terrible de la his-
tòria familiar. Una visita que provocarà un
viatge per tres segles i tres continents que
han marcat la història de casa nostra. Una
visita que farà que res torni a ser igual.

A la sala Villarroel de Barcelona.

Teatre

Amèrica
Sergi Pompermayer

El grup Los Aurora ha tornat aquest de-
sembre amb la publicació del seu segon
disc: La Balsa de la Medusa (autoeditat).
El nou àlbum inclou poemes de diversos
autors que han musicat els mateixos Au-
rora, tal com han explicat a l’ACN. Això su-
posa un canvi respecte al primer disc, Au-
rora (Taller de Músics/Discmedi, 2017), en
què versionaven cançons ja creades.

Música

En Julián és un noi d’uns 20 anys molt ex-
itós com a dissenyador de videojocs. Mal-
grat això, viu turmentat per un secret
fosc. Però quan la Diana apareix a la seva
vida, en Julián veurà per fi a prop la pos-
sibilitat de ser feliç. La nova pel·lícula de
Carlos Vermut, de coproducció catalana,
ha arribat als cinemes després de passar
pel Festival de Sevilla.

Pelis i sèries

Mantícora
Carlos Vermut

La Balsa de la Medusa
Los Aurora

Museu Banksy
Hi ha novetats al Museu Banksy de Barcelona (Trafalgar,

34). L’exposició The World of Banksy ha incorporat una tren-
tena de peces noves que tracten de temes com el conflicte
entre Israel i Palestina, la pandèmia del coronavirus o la cri-
si migratòria, tal com recull l’ACN. Així, en total, la mostra
compta ara amb un centenar d’obres. A més, està previst
que pròximament s’hi incloguin també obres fetes a Ucra-
ïna. Cal recordar que, malgrat que el seu art és conegut

mundialment, Banksy ha aconseguit mantenir-se en l’ano-
nimat. Potser per això no ha autoritzat aquesta exposició.

Carlos Cuevas (Montcada i Rei-
xac, 1995) i Miki Esparbé (Man-
resa, 1983) són els protagonis-
tes de la nova sèrie d’èxit de
Netflix Espanya. Smiley és l’a-

daptació a la pantalla petita de
l’obra de teatre homònima de
Guillem Clua (Barcelona, 1973),
que ha estat traduïda a diverses
llengües i representada a dife-
rents països. En aquesta nova

producció de Minoria Absoluta,
els dos joves actors donen vida
a la història d’amor de l’Àlex i el
Bruno, que ja ha robat el cor de
milers d’espectadors d’arreu del
món, triomfant sobretot entre

la comunitat LGTBI.

C U E V A S  I  E S P A R B É

A LES XARXES...

Ser dos actors d’èxit
Tots dos han aparegut a sèries i pel·lícules conegudes

Famosos

Protagonitzar la nova sèrie de Netflix
‘Smiley’ és l’adaptació de l’obra de teatre de Guillem Clua

Aplaudiments virtuals
Tothom s’ha enamorat de la història de l’Àlex i el Bruno

QUÈ HAN FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La protagonista de La pau dels somnis fe-
liçosés una criatura curiosa i rebel, la Nise,
que té ales en comptes de cua de peix.
Després d’anys de viure reclosa en una
illa paradisíaca, regida únicament per
l’autoritat femenina i no pel poder mas-
culí, decideix fugir i veure món. L’aven-
tura la porta a llocs mai no visitats per cap
sirena i a descobrir els humans... 

Llibres

La pau dels somnis feliços
Carme Riera

|High on Life
Un món de ciència-ficció és l’escenari d’aquest videojoc de trets en primera persona,
en el qual les armes, a més de matar, parlen. Per a PC, Xbox One i Xbox Series X/S.  
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SÓN FAMOSOS PER...
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Viu en línia

CONSELLS PER VIURE MILLOR

HORARIS

Les verdures, les amanides i la fruita hi han de ser presents, 
tant en els dies de cada dia com en les dates assenyalades 

EQUILIBRI

FRUITA

MODERACIÓ

E S T I L S  D E  V I D A

i NUTRICIÓ

Nadal és una època marcada per les reunions familiars i els
àpats contundents. Els temps canvien, però encara per-
dura la tradició de menjar fins a no poder moure’s de la

cadira o de la butaca. Per a la majoria de persones només és
una qüestió anecdòtica, però aquests excessos i desordres po-
den afectar força les persones diabètiques i també les que pa-
teixen problemes cardiovasculars.    
Cal afegir-hi que no és només una qüestió nutricional. Als

excessos i canvis d’horaris durant les festes s’hi sumen l’aug-
ment d’aliments calòrics i d’alcohol en la dieta, la manca d’exer-
cici físic i fins i tot la disminució de les hores de son. Nadal, sens
dubte, altera el nostre equilibri vital, que ja és prou difícil de
mantenir els dies de cada dia. 
La Societat Espanyola de Diabetis, en aquestes dates, sem-

pre ofereix alguns consells interessants i molt recomanables per
a tothom, més enllà de si patiu o no aquesta malaltia. Perquè,
de fet, si controléssim la nostra nutrició com ho han de fer les
persones diabètiques, pesant bé les racions i equilibrant les gu-
arnicions, ens aniria molt millor, segons els endocrins.  

Nadal també pot ser saludable

És important respectar els horaris i no saltar-se àpats, 
així evitareu arribar famolencs al gran sopar 

Les claus

Si l’àpat és contundent, podem alleugerir-lo fent racions
proporcionades amb guarnicions saludables 

No cal repetir dels plats més calòrics ni és obligatori 
acabar-se les ampolles que hi ha sobre la taula 
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